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مزیت های نساجی را

فراموش کرده ایم 
گفت و گو با دکتر بهمن مستقيمی- استاد طراحي مد دانشگاه برایتون انگلستان

اشاره:
کنفرانس توس�عه اقتصادی چين و فرصت های آن برای بنگاه های اقتصادی ، بازرگانان و کارآفرینان ایران از س�وی دانش�کده کارآفرینی 
دانش�گاه تهران برگزار می ش�ود و جهت پوشش خبری این همایش از س�وی ماهنامه کارآفرینان راهی مرکز همایش های بين المللی صدا 
و س�يما می ش�وم. پيش از برگزاری کنفرانس اطمينان دارم که واردات انبوه منس�وجات به ایران نيز مورد توجه س�خنرانان قرار خواهد 
گرفت. س�رانجام همایش با س�خنرانی س�فير چين و ریيس اتاق بازرگانی ایران و چين و سایر س�خنران آغاز می شود. اما جز چند اشاره 
کوتاه ، س�خنی از صنعت نس�اجی به ميان نمی آید. بالاخره در نشست تخصصی از سخنرانان در مورد واردات بی رویه منسوجات چينی و 
عدم رقابت توليدکنندگان داخلی با قيمت بس�يار پائين مش�ابه چينی سوال می کنم. عسگر اولادی – ریيس اتاق بازرگانی ایران و چين- 
توضيح�ات مختص�ری در این زمينه ارائه می دهد؛ همچنين دکتر حس�ينی – عضو هيأت ریيس�ه اتاق تهران- در م�ورد ضرورت افزایش 
توان واحدهای ریس�ندگی ایران جهت صادرات به چين مطالبی را بازگو می کند و بيان نکات تکميلی به دکتر بهمن مس�تقيمی – اس�تاد 
طراحی مد دانش�گاه برایتون و قائم مقام مدیرعامل ش�رکت چينی Shandong Ruyi  - سپرده می شود اما به دليل کمبود وقت ناشی از 
ناهماهنگی های رایج در برگزاری اغلب همایش ها، دکتر مس�تقيمی جز  اش�اره ای کوتاه، مجالی برای بحث پيرامون صنعت نس�اجی پيدا 
نمی کند... تمام تلاش خود را به عمل  می آورم تا پس از اتمام سخنان افرادی که پس از همایش، اطراف وی حلقه زده اند و تقاضای انجام 
مش�اوره صنعتی و اقتصادی با وی دارند؛ مصاحبه ای با این محقق، پژوهش�گر و صنعتگر نس�اجی انجام دهم. فرصت به اندازه صرف ناهار 

کوتاه است اما از انجام مصاحبه بسيار استقبال می کند. 

دیدگاه

 خلاقيت در نساجی شرط اول موفقيت است.
 تأسف آور است که باید عنوان کنم سليقه کم نظير ایرانيان را در زمينه توليد و طراحی پارچه و پوشاک فراموش کرده ایم.

 فرش دستباف ایران توان صادرات را دارد زیرا طرح و نقشه های آن در دنيا منحصر به فرد و دارای شهرت جهانی می باشد.

آش�نایی شما با صنایع نساجی از چه زمانی آغاز 
شد؟

متولد سال 1333 در اروميه و فارغ التحصيل رشته 
مد و نس��اجی دانش��گاه برايتون انگلستان در سال 
1358هس��تم. همچنين مدرک کارشناس��ی ارشد 
خود را در رش��ته طراحی لباس از دانشکده رويال 
کالج هنر در س��ال 1361دريافت نم��ودم. پس از 
اتمام تحصيلات دانشگاهی، حدود 3 سال به عنوان 

سرپرس��ت طراحان دوخت پارچه ه��اي گرانقيمت 
 Stunzi Sons و سفارش��ی، ش��رکت سوئيس��ی
 Scabal به فعاليت پرداختم. س��پس در ش��رکت
بلژيک با سمت سرپرست طراحان پارچه های کت 
و ش��لواری مش��غول کار شدم. در س��ال 1366 به 
دانشگاه برايتون بازگشتم و به عنوان رياست بخش 
منسوجات تاری و پودی اين دانشگاه، فعاليت های 
دانش��گاهی خ��ود را آغ��از نمودم. درس��ال 1380 

رياس��ت بخش Fashion Textile  اين دانشگاه  
به من واگذار شد.

از چ�ه زمان�ی با صنایع نس�اجی چين آش�نا 
شدید؟

ارتباط من با صنعت نس��اجی چين به سال 2002 
باز می گردد. يعنی زمانی که جهت انجام تحقيقات 
پيرامون صنايع نس��اجی چين حدود يک س��ال از 



شمـاره صد وششم10      

دانشگاه برايتون مرخصی گرفته بودم و موفق شدم 
ط��ی 12 ماه زندگی در اين کش��ور از کارخانجات 
نس��اجی متعددی بازديد به عم��ل آورم و موفق به 
برقراری ارتباط و تعامل بس��يار مثبت و مستمری 
با گروه Shandong Ruyi ش��دم. ضمن اين که 
در رش��ته نس��اجی به پاس تلاش جهت توس��عه و 
پيشرفت صنايع نساجی چين موفق به کسب مدال 

دوستی از نخست وزير اين کشور شدم. 
 ،Shandong Ruyi طی 3 سال همکاری با شرکت
ضمن آش��نا کردن نيروهای انس��انی اين ش��رکت 
ب��ا ديدگاه ها و نقط��ه نظرات طراحان پوش��اک و 
پارچه اروپايی، موفق ب��ه صادرات محصولات خود 
ب��ه کش��ورهای اروپاي��ی و آمريکايی ش��ده ايم و 
توانس��ته ايم ن��ام Shandong Ruyi را به عنوان 
يک ش��رکت معتبر و بين المللی در س��طح جهان 
معرف��ی نمائيم. )ضمن اين که جزو  100 ش��رکت 

بزرگ و برتر چين محسوب می شود.(
بيش از 20 س��ال اس��ت که پيگير رش��د و توسعه 

صنايع نس��اجی در س��طح بين المللی هستم و از 
همان ابت��دای انج��ام تحقيقات پيرام��ون صنعت 
نس��اجی چين، اطمينان داشتم که اين صنعت در 
چين به يک صنعت مهم، معتبر و بين المللی تبديل 
خواهد شد. در حال حاضر 47 درصد محصولات مد 
روز جهان در چين توليد می ش��ود و پتانسيل رشد 

و پيشرفت بيشتر نيز وجود دارد. 
در ح��ال حاض��ر دولتم��ردان چي��ن، ب��ه انج��ام 
س��رمايه گذاری و تولي��د خ��ارج از مرزه��ای اين 
کش��ور توجه نشان می دهند زيرا توليد بسياری از 
محصولات ديگر در چين مقرون به صرفه نيست به 
همين دليل هفته آينده به کامبوج س��فری خواهم 
داش��ت تا توانمندی ها و بازار اين کش��ور را جهت 

تأسيس کارخانه به دقت مورد ارزيابی قرار دهم. 

آی�ا تصميمی جه�ت انجام س�رمایه گذاری و 
توليد در ایران اتخاذ کرده اید؟

دو م��اه پي��ش به اي��ران آم��دم و تصميم داش��تيم 
مطالعاتی پيرامون صنعت قديمی و مادر نس��اجی در 
کشور انجام دهم. زيرا صنعت نساجی بسيار اشتغال زا 
است و برای بخش قابل توجهی از جمعيت يک کشور 
که زنان هستند؛ اشتغال ايجاد می نمايد. طی انجام 
مطالعات به اين نتيجه رسيديم که پس از احداث يک 
کارخانه نس��اجی در ايران، سال اول 20درصد، سال 
دوم 50  درصد و س��ال سوم 75درصد از محصولات 
اين کارخانه به ساير کشورها صادر شود. اما متأسفانه 
انجام س��رمايه گذاری در اي��ران متوقف ماند و حتی 
برخی به من م��ی گفتند "حوصله دردس��ر داری؟!" 

هنوز نمی دانم منظورشان از دردسر چيست!!! 

آیا س�ابقه همکاری با ش�رکت های نس�اجی 
ایران را هم دارید؟

بل��ه حدود 12 س��ال پيش با ش��رکت هايی مانند 
اي��ران مرينوس و پارس فاس��تون هم��کاری های 
گس��ترده ای داش��تم و اين ش��رکت ها را به مرحله 
ص��ادرات محصولات خود رس��اندم، امری که برای 

برخی از مديران کارخانه باورکردنی نبود.

ارزیابی ش�ما از وضعيت فعلی نس�اجی ایران 
چيست؟ 

ش��رط نخس��ت و اصلی موفقيت صنعت نس��اجی، 
در ماش��ين آلات مدرن و سرعت بالای کار خلاصه 
نمی ش��ود بلکه در ايده پ��ردازی، خلاقيت، رعايت 
سنت و آداب آن کشور و توجه به اصول خوش پوشی 
معنا پيدا می کند. بنابراي��ن خلاقيت در طراحی و 
مد ش��رط اصلی موفقيت اس��ت متأسفانه در ايران 
اي��ن اصل چندان مورد توجه قرار نمی گيرد و صرفاً 
واردکننده مد از ترکيه هس��تيم که اين كشور نيز 
مصرف کنن��ده م��د کش��ورهای اروپايی اس��ت! در 
واقع م��ردم ايران، مصرف کننده مد درجه س��وم و 
چهارم دنيا محس��وب می شوند اين در حالی است 
که س��ليقه ايرانيان از ديرباز و در مقايس��ه با ساير 
کش��ورها، بسيار پيچيده تر و متعالی تر بوده است. 
تأسف آور است که بايد عنوان کنم سليقه کم نظير 
ايراني��ان را در زمين��ه تولي��د و طراح��ی پارچه و 
پوشاک فراموش کرده ايم و کپی کننده محصولات 
س��اير کشورها شده ايم. از س��وی ديگر فعاليت در 
اين صنعت ، دش��واری خاصی ندارد و بنابراين اکثر 
مدي��ران تصور می کنند اداره يک واحد توليدی به 
خريد و نصب ماش��ين آلات محدود می ش��ود در 

حالی که اين طور نيست.

چرا این گونه مدیران به موفقيت دس�ت پيدا 
نمی کنند؟

زي��را به اصط��لاح "کننده کار" نيس��تند. فردی که 
هيچ گونه شناختی نسبت به مقوله مد ندارد؛ چرا به 
توليد محصولاتی می پردازد که براساس معيارهای 
زيباش��ناختی نيس��ت؟ خلاقيت در نساجی شرط 
اول موفقي��ت اس��ت اما فردی که هن��وز نمی داند 
چگونه لباس بپوش��د چگونه می تواند برای جوانان 
پوش��اک مد روز طراحی کن��د؟ چرا نزديک به صد 
درصد پوشاک مردان در ايران پشم پلی استر است؟ 
اين الياف که با آب و هوای ايران س��ازگار نيست و 
مش��کلاتی را برای مصرف کنندگان ايجاد می کند. 
سوال ديگر اين که چرا در کشور، دانشکده های مد 
و طراحی وجود ندارد؟ اگر مقوله مد ، ناپسند يا بی 
اهميت است پس به چه دليل حجم قابل توجهی از 
دانش��کده های اروپا و آمريکا در زمينه طراحی مد، 

فعاليت می کنند؟!

توانمندی کارخانجات نساجی ایران را چگونه 
می بينيد و آی�ا توان صادرات منس�وجات به 

چين را دارند؟ 
خير فکر می کنم يک ميليون سال ديگر هم زمينه 
صادرات منس��وجات ايران  به چين ايجاد نش��ود! 
لحظه ای می توانيد به س��اير کش��ور ديگر صادرات 
داشته باش��يد که از نياز و س��ليقه بازار مصرف به 
خوبی اطلاع داشته باش��يد همچنين از توانمندی 
قابل توجهی جهت رقابت با ساير توليدکنندگان نيز 
بهره مند باش��يد. براين اساس، فقط فرش دستباف 
ايران توان صادرات را دارد زيرا طرح و نقش��ه های 
آن در دنيا منحصر به فرد و دارای ش��هرت جهانی 
می باش��د. اي��ن توانمندی و اس��تعداد کم نظير در 
ساير بخش های نساجی ايران نيز وجود داشت اما 

متأسفانه اين مزيت ها را فراموش کرديم. 
به اعتقاد م��ن، تنها راه موفقي��ت در امر صادرات، 
انجام سرمايه گذاری مشترک با شرکت های معتبر 
خارج��ی و اس��تفاده از امکانات تولي��د، تخصص و 

بازاريابی آنان است. 

آین�ده نس�اجی ای�ران را چگون�ه مش�اهده 
می کنيد؟ 

صنعت نس��اجی در خون ماس��ت اگر توانمندی ها 
و ذخاير ارزش��مند گذش��ته را به ي��اد آوريم و در 
توليدات خود از آنها بهره مند شويم، در عرصه های 

جهانی موفق خواهيم بود. 

اين صنعت در چين به يک صنعت مهم، 
معتبر و بين المللی تبديل خواهد شد. 
در حـال حاضر دولتمـردان چين، به 
انجام سرمايه گذاری و توليد خارج از 
مرزهای اين کشور توجه نشان می دهند 
زيرا توليد بسياری از محصولات ديگر 

در چين مقرون به صرفه نيست


